
سهم ۱۴ درصدی خوزستان در تولید 
محصولات کشاورزی

ایسنا/خوزستان معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان 
گفت: مجموع تولیدات کشــاورزی در سطح استان ۱۸.۶ میلیون تن است که از نظر 
ســطح اراضی، ۲.۲ میلیون هکتار سطح اراضی کشاورزی در استان خوزستان است. 
همچنین ۱۴ درصد تولیدات کشاورزی در خوزستان انجام می شود.حسین بهداروندی 
در نشست آغاز عملیات اجرایی سرشماری عمومی کشاورزی خوزستان که امروز ۱۲ 
آبان در فرمانداری اهواز برگزار شد، با اشاره به اهمیت امنیت غذایی، اظهار کرد: امنیت 
غذایی، مبنای کار و برنامه ریزی دســتگاه ها است. استان خوزستان در تولید بسیاری 
از محصولات کشــاورزی از جمله گندم، نیشــکر و چغندرقند پاییزه دارای رتبه اول 
کشوری است. مجموع تولیدات کشاورزی در سطح استان ۱۸.۶ میلیون تن است که 
از نظر ســطح اراضی، ۲.۲ میلیون هکتار سطح اراضی کشاورزی در استان خوزستان 
است. همچنین ۱۴ درصد تولیدات کشاورزی در خوزستان انجام می شود.به گزارش 
ایســنا، وی ادامه داد: بر اساس سامانه جامع بهره وری داده های کشاورزی، ۲۵۴ هزار 
بهره بردار داریم. همچنین ۴۱۲ کارشــناس پهنه و مروج کشــاورزی در ۱۰۳ مرکز 
فعالیت می کنند.معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان جهاد کشاورزی خوزستان 
گفت: ملاک اصلی در اختصاص نهاده ها، تسهیلات بانکی، سوخت، بذر و... در اختیار 
داشــتن آمار دقیق است. وی با بیان اینکه حدود یک میلیون هکتار از اراضی استان، 
زیر کشــت گندم پاییزه می رود، بیان کرد: ۲.۲ میلیون هکتار اراضی قابل کشــت در 

استان وجود دارد که اکنون، ۱.۳ میلیون هکتار زیر کشت می رود.

"نقشه راه آب" به کمک منابع آبی آمد
در پی مصــرف بی رویه منابع تجدیدپذیر آب و تهدید جدی برای پایداری منابع آبی 
کشــور، وزارت نیرو از برنامه ای به نام »نقشــه راه آب« رونمایی کرده که هدف آن 
بازگرداندن تعادل به سیستم آب کشور تا افق ۱۴۲۰ است.به گزارش ایسنا، در شرایط 
فعلی، مصرف منابع آب تجدیدپذیر کشــور به حــدود ۹۴ میلیارد مترمکعب رسیده 
است، در حالی که طبق استانداردهای پایدار، ایران تنها مجاز به مصرف ۴۰ درصد از 
حجم منابع تجدیدپذیر خود یعنی حدود ۴۰ میلیارد مترمکعب است. »نقشه راه آب« 
به عنوان چارچوبی بــرای مدیریت مصرف و تأمین آب با هدف رفع ناترازی طراحی 
شــده، بر اساس این برنامه، مقرر شده است که مصرف آب متعارف تا سال ۱۴۲۰ به 
۶۷ میلیارد مترمکعب کاهش یابد، و در عوض اســتفاده از منابع آب نامتعارف )مانند 

آب دریا و پساب( به ۱۰.۴ میلیارد مترمکعب افزایش یابد.

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی موفق به بومی سازی دستگاه ژرمیناتور شده است 
که می تواند با استفاده از سیســتم میکروکنترولر، مقادیر دما، رطوبت و نور را به 

صورت دســتی تنظیم و شرایط بهینه برای جوانه زنی دانه ها را فراهم کند.
به گزارش ایســنا، یوسف جلیلی، مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان در معرفی 
زمینه کاری این شــرکت، گفت: شــرکت ما فعالیت خود را با احداث نخســتین 
کارخانه بزرگ تولید انواع تجهیزات آزمایشــگاهی مطابق با استانداردهای جهان 
در ســال ۱۳۶۸ با اخذ مجوز از وزارت صنایع و تأیید وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی با ظرفیت تولید ۱۱هزار دستگاه در سال در استان اصفهان آغاز 
کرده و در راســتای تولید محصولات با کیفیت بالا مطابق با اســتانداردهای ملی 
و بین الملــلی، متخصصان مجرب را در بخش های مختلف شــرکت با بهره گیری 

از سیســتم اتوماسیون برنامه ریزی منابع سازمانی)E.R.P( به کار گرفته است.
وی ادامه داد: این شــرکت همچنین دارای واحد طراحی و توسعه جهت استفاده 
بهینــه و به روز از تکنولوژی روز دنیا اســت و در زمینه صادرات محصولات خود 
نیز موفقیت های بسیار قابل توجهی داشــته و ۱۵ کشــور همجوار اعم از بحرین، 
امارات، عربســتان، پاکســتان، لیبی، لبنان و ... از مشــتریان خوب این شــرکت 

محسوب می شوند.
به گفته جلیلی، دستگاه ژرمیناتور یکی از محصولات دانش بنیان این شرکت است 

که در نمایشگاه ایران ساخت سال گذشته ارائه شد.
وی در توضیح نحوه عملکرد این دســتگاه اظهار کرد: دســتگاه ژرمیناتور )اتاقک 
رشــد( فراهم کننده محیطی اســت که در آن مواردی نظیر نور، رطوبت و دما در 
حالت کنترل شــده قرار دارند تا بدین وسیله شرایط بهینه برای جوانه زنی دانه ها 
ایجاد شــود. ژرمیناتورها، دســته ای از انکوباتورهای یخچال دار هستند که دما و 

می کنند. تامین  نیز  را  رطوبت 
جلیلی در خصوص مشــخصات کلی این دســتگاه، افزود: بدنه دســتگاه از 
جنــس ورق فولادی و رنگ بسیار مقاوم الکترواســتاتیک اپوکسی ســاخته 
شده اســت. این دســتگاه همچنین دارای سیســتم کنترلر بسیار پیشرفته 
و دقیق دیجیتالی )میکروپروسســور( و قابل برنامه ریزی اســت و سیســتم 
کنترولــر این دســتگاه امکانات زیــادی دارد، از جمله می تــوان از طریق 

اینترنت از هــر نقطه ای از دنیا آن را کنترل کرد.
بــه گفتــه وی، این محصــول از طبقــات متحرک، در شیشــه ای داخلی، 
سیســتم تولید رطوبت و دما، لامپ فلورســنت و سیستم گردش هوا جهت 

یکنواختی دما و رطوبت در داخل محفظه برخوردار اســت.
جلیــلی در پایان بــا بیــان اینکه این شــرکت جــز در دو دوره در تمام 
ادوار برگزاری نمایشــگاه ایران ســاخت حضور داشته اســت، تصریح کرد: 
نمایشــگاه ایران ســاخت در ادوار نخســت خود چه برای فروشــنده و چه 
بــرای خریدار به دلیــل تخفیف های ۶۰ درصدی که ارائــه می کرد، بسیار 
اثرگــذار بود و عملا با این میزان تخفیفات ســهم قابــل توجهی از فروش 
شــرکت های دانش بنیــان از رهگذر این نمایشــگاه رقــم می خورد، اما در 
ادامه با کم شــدن تخفیفــات میزان فروش ها هم کاهــش یافت. مضاف بر 
اینکــه به دلیل تحریم ها و بالا رفتن قیمت دلار، توان دانشــگاه ها هم برای 
خرید کمتر شده، از این رو، شــاید یکی از راهکارها برای اثربخش تر شدن 
نمایشــگاه ایران ســاخت در دوازدهمین دوره آن افزایش میزان تخفیف ها 
در نمایشــگاه باشد تا تعاملات فروشــندگان و خریداران به کمک نهادهای 

شود. پویاتر  دولتی 

با اشاره به لایحه بودجه ۱۴۰۴

زنگنه: باید برای صرفه جویی و 
کاهش مصرف بنزین چاره اندیشی 

کنیم
نایب رئیــس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ با اشــاره به تمهیدات دولت 
در بودجــه برای رفع مشــکل ناترازی انرژی گفت: باید مقــداری در حوزه صرفه 
جویی و کاهــش مصرف بنزین چاره اندیشی کنیم که اکنون میزان مصرف روزانه 
۱۲۲ میلیون لیتر است.محســن زنگنه در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه حتما 
کمیسیــون تلفیق بخش هایی از لایحــه بودجه را اصلاح و حــذف خواهد کرد، 
گفــت: اصلاح و حذف در لایحه بودجه مربوط به تبصره هایی اســت که خاصیت 
بودجه ای نداشــته و مغایر با برنامه هفتم اســت، همچنین بــرای تطابق با برنامه 
هفتم تبصره هایی به بودجه اضافه می شــود.وی با بیان اینکه اجرای برنامه هفتم 
میثــاق رئیس جمهور و مجلس اســت،  افــزود: یکی از ایــرادات مخالفان لایحه 

بودجــه عدم تطابق برنامه هفتم با تبصره ها اســت که این موضوع در بررسی های 
کمیسیــون تلفیق مدنظر قرار خواهد گرفت. از طرف دیگر توافقی با دولت صورت 
گرفته که هر تبصره و پیشــنهاد نمایندگان که مغایر با برنامه هفتم باشد، مطرح 
و بررسی نشود.نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ همچنین گفت: 
پیش بینی ما و مرکز پژوهش های مجلس این است که دولت در هزینه های جاری 
و هزینه دســتگاه ها حدود ۳۰۰ تا ۳۵۰ هزار میلیــارد تومان بیش برآوردی دارد 
که باید این موضوع به طور دقیق بررسی و اصلاح شــود.زنگنه با اشــاره به مجوز 
رهبر انقلاب به دولت برای برداشــت از صندوق توســعه مــلی گفت: باید دولت 
۵۴۰ همتی که با اذن رهبری از صندوق توســعه ملی برداشــت می کند را صرف 
هزینه های عمرانی کند یعنی عملا دولت هیچ منابعی غیر از صندوق توسعه برای 
بودجه عمرانی درنظر نگرفته اســت حال اینکه همواره مبالغی در بودجه سالیانه 
برای هزینه های عمرانی پیش بینی می شــود؛ این موارد نشــان می دهد که بخش 
زیادی از مجوز برداشــت از صندوق توســعه برای هزینه در مباحث جاری است 
و ســهم بودجه جاری دولت افزایش پیدا کرده اســت.وی با اشاره به نحوه ورود 
کمیسیــون تلفیق به مباحث مربوط به نــرخ ارز در لایحه بودجه،  گفت: با توجه 
به اهمیت تعیین قیمت ارز برای کالاهای مشــمول ارز ترجیحی و همچنین نرخ 
تســعیر صادرات نفتی و منابع ارزی، قطعا کمیسیون تلفیق ورود جدی به مباحث 

ارزی خواهد داشت.
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سخنگوی وزارت خارجه در پی حادثه حادثه ریزش سقف ایستگاه راه آهن در صربستان، با دولت و مردم این کشور ابراز همدردی کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، 
اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور خارجه در شبکه اجتماعی ایکس، نوشت: »از دست رفتن جان انسان ها در حادثه ریزش سقف ایستگاه راه آهن در شهر 

نووی ساد صربستان موجب اندوه شدید شد. به خانواده های قربانیان تسلیت می گوئیم و با دولت و مردم صربستان ابراز همدردی می کنیم.«

www.sobh-eqtesad.ir

در پیامی مطرح شد؛

ابراز همدردی سخنگوی وزارت خارجه با دولت و مردم صربستان

info@sobh-eqtesad.ir

مطابق با شاخص عملکرد محیط زیستی )EPI( سال۲۰۲۴؛

وضعیت ذخایر آبزیان ایران 
۲۴ پله صعود کرد

مطابق با شــاخص عملکرد محیط زیســتی )EEE( ســال ۲۰۲۴ که توسط 
مرکز پژوهش های مجلس تحت بررسی قرار گرفت، در بخش ســرزندگی بوم 
ســازگان، ایران صرفا در زیرگروه شیلات رتبه مناســب )۶۳( را کسب کرد.

به گزارش ایســنا، به نقل از ســازمان شیلات ایران، در گزارش منتشر شده 
توســط مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با عنوان Eارزیابی جایگاه 
محیط زیســتی ایران در شــاخص های بین المللیE شاخص عملکرد محیط 
زیستی کشورمان در سال جاری تا حدودی بهبود یافته و از رتبه ۱۳۳ در سال 
۲۰۲۲ به رتبه ۱۱۲ در سال ۲۰۲۴ ارتقاء پیدا کرده است.در بخش سرزندگی 
بوم سازگان، کشــورمان صرفاً در زیرگروه شیلات رتبه مناسبی )۶۳( کسب 
کرده اســت اما در زیرگروه کشاورزی به ویژه نماگر عملکردی نسبی محصول 
وضعیت مطلوبی ندارد و در این بخش مصر و عربســتان بالاتر از ایران بوده و 
ترکیه نیز وضعیت مطلوبی ندارد.مقایسه سرانه ردپای بوم شناختی و ظرفیت 
زیســتی در بخش های مختلف نشــان می دهد که ایران در بخش های زمین 
زراعی و چراگاه فراتر از ظرفیت زیستی خود، ردپا داشته و در مقابل در بخش 
ماهیگیری و جنگل کمتر از ظرفیت زیستی خود بهره برداری کرده است که 
باعث وضعیت پایداری شــده است. این گزارش با هدف سرزندگی اکوسیستم 
در بــررسی زیرگروه شیلات نماگر وضعیت ذخایــر آبزیان را دارای وزن ۰، ۳ 
درصد، صید آبزیان دورریخته شــده را دارای وزن ۰، ۴ درصد، صید ترال در 
منطقه انحصاری اقتصــادی را دارای وزن ۰، ۵ درصد، نماگر تروفیک دریایی 
منطقــه ای را دارای وزن ۰، ۱ درصد و صید ترال در اقیانوس ها را دارای وزن 
۰، ۷ درصد برآورد کرده است.در حوزه جایگاه ایران در شاخص عملکرد محیط 
زیســتی این گزارش با اشاره به ســرزندگی بوم سازگان اضافه کرده است که 
تغییر در معیارهای نمره دهی در بخش شیلات باعث شده است تا به رقم رشد 
۳۹، ۹ درصدی نمره ایران در این بخش نسبت به دوره پیشین بهبود یافته و 
کشــورمان را در رتبه نخست بین کشورهای مصر، ترکیه و عربستان در سال 
۲۰۲۴ قرار دهد.در این میان اقداماتی نظیر مدیریت صحیح صید ترال که به 
واسطه تلاش های انجام شده در مجلس و دولت، سبب شده تا ایران در زمینه 
وضعیت ذخایر آبزیان با ۲۴ پله صعود به رتبه ۱۷ دنیا و رتبه نخست خاورمیانه 
دســت یابد.در بخش دیگری از این گزارش مقایسه و ارزیابی جایگاه ایران با 
برخی کشورهای منطقه در شاخص عملکرد محیط زیست بررسی شده است 
که کشــورمان در حوزه حفاظت از مناطق کلیدی تنوع زیستی دریایی دارای 
نمره ۶۶، ۴ و رتبه ۳۹ بوده که طی ۱۰ ســال اخیر تغییراتی نداشــته است.

همچنین در حوزه حفاظت از زیســت گاه های دریایی به نمره ۲۲، ۲ و رتبه 
۶۹ دست یافته ایم. شدت حفاظت دریایی نیز دارای نمره ۱۰۰ و رتبه یک بوده 
است. شیلات در بوم سازگان به نمره ۶۳ دست یافتدر مجموع حوزه شیلات به 
نمره ۶۳، ۳ و رتبه ۶۳ دست یافته که تغییرات ۱۰ ساله آن معادل ۲، ۱ درصد 
است و در بین کشورهای عربستان که دارای رتبه ۵۶ مصر دارای رتبه ۳۲، ۴ 
و ترکیه که دارای رتبه ۵۰ اســت، کشورمان بالاترین رتبه را از آن خود کرده 
است.این گزارش وضعیت ذخایر آبزیان را دارای نمره ۷۶، ۵ و رتبه ۱۷، حوزه 
آبزیان صید شــده دور ریخته شده را دارای نمره ۶۲، ۶ و رتبه ۵۳، صید ترال 
در منطقــه انحصاری اقتصادی را دارای نمره ۵۸، ۴ و رتبه ۶۷، صید ترال در 
اقیانوس ها را دارای نمره ۶۷، ۸ و رتبه ۶۸، نماگر تروفیک دریایی منطقه ای را 
دارای نمره ۲۰، ۲ و رتبه ۱۲۷ اعلام کرده است.لازم به ذکر است در شاخص 
ردپای بوم شــناختی و ظرفیت زیســتی ایران، عربستان، ترکیه و مصر مورد 
مقایسه قرار گرفتند که در بخش ماهیگیری کشورمان ۰، ۱۳ درصد، عربستان 
۰، ۰۷، ترکیه ۰، ۰۵ و مصر ۰، ۶ درصد دارای ظرفیت زیســتی بوده اند.این 
گزارش در میان بسیاری از شــاخص های نامطلوب که نقاط ضعف در محیط 
زیست محسوب می شود به وجود نقاط قوتی چون وضعیت ذخایر آبزیان اشاره 
کرده است و در مجموع رتبه ایران در شاخص عملکرد محیط زیستی در طی 
سال ۲۰۲۴ را تا حدودی بهتر از سال های قبل ارزیابی کرده به گونه ای که از 

رتبه ۱۳۳ در سال ۲۰۲۲ به رتبه ۱۱۲ در سال جاری ارتقاء یافته ایم.

طرح اختصاص سهمیه بنزین به نفر در 
قانون بودجه ۱۴۰۴ می آید؟

برخی از کارشناسان و مسئولان معتقدند باتوجه به کسری بودجه دولت و لزوم 
حل مســئله بنزین، طرح اختصاص سهمیه بنزین به نفر باید در قانون بودجه 
۱۴۰۴ گنجانده شود چرا که به جای افزایش قیمت، با اعطای سهمیه بنزین به 

نفر، امکان کاهش مصرف بنزین شخصی و همچنین حذف قاچاق و پایان دادن 
به واردات با منابع ارزی بنزین را فراهم کنیم.به گزارش ایســنا، شرایط بنزین 
در کشــورمان مساعد نیست و با ناترازی روبرو هستیم. طبق برخی محاسبات 
و نقل قول های مسئولان و کارشناسان بنزین با قیمت ۱۸ هزار تومان تولید 
و با قیمت بالغ بر ۴۰ هزار تومان وارد می شــود و با قیمت  یارانه  ای به میزان 
۱۵۰۰ یا ۳ هزار تومان در اختیار مصرف  کننده نهایی قرار می گیرد. این شرایط 
مشــکلاتی را به وجود آورده اســت که از آن جمله می توان به قاچاق بنزین و 
افزایش بی رویه مصرف در کشــور اشاره کرد.برخی کارشناسان معتقدند که 
بهترین راهکار این اســت که به واقعی  سازی قیمت بنزین بپردازیم و آن را با 
قیمت فوب خلیج فارس در اختیار مصرف  کنندگان قرار دهیم. به این ترتیب، 
از یک طرف بستر قاچاق بنزین برچیده می شود و از طرف دیگر، از مصرف بی 

رویه جلوگیری می کنیم.

گزیده خبر رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از دانش آموزان و دانشــجویان:

راه پیش رو، کوتاه و آسان نیست
رژیم صهیونیستی بودجه ریاضتی 

تصویب کرد

بهره بین بانکی کاهش یافت

کابینه رژیم صهیونیســتی روز جمعه، بســته بودجه ۲۰۲۵ را که شــامل افزایش مالیات ها و کاهش 
هزینه ها برای تامین هزینه ماشین کشتار خود است، تصویب کرد.به گزارش ایسنا، در حالی که بخش 
عمده اقتصاد رژیم صهیونیســتی به دلیل عدم وجود نیروی کار، کند شده است، این رژیم ناچار شده 
هزینه نظامی را میلیاردها شِــکِل افزایش دهد تا به تامین هزینه جنگ در غزه و لبنان بپردازد.وزارت 
دارایی رژیم صهیونیستی هفته گذشته، دورنمای رشد اقتصادی سال ۲۰۲۴ را برای دومین بار بازبینی 
کــرد و از ۱.۱ درصد برآورد قبلی، به ۰.۴ درصد کاهــش داد.هزینه جنگ و فقدان ده ها هزار نیروی 

ذخیره که به خدمت .......

مداخله درهمی در بازار ارز

احتمالا تعرفه واردات آیفون ۳۰ درصد 
باشد

در نشست اتاق ایران مطرح شد

برای حوزه توسعه دریایی نیاز به سرمایه خارجی داریم، 
توجه به ظرفیت ها در توسعه مکران
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جوانه زنی دانه ها در شرایط کنترل شده با دستگاه ایران ساخت
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گزیده خبر

در جلسه شورای معاونین وزارت امور خارجه؛

تمهیدات لازم برای تعطیلی 
کنسول گری های کشورمان در 

آلمان بررسی شد

نشست شورای معاونان وزارت امور خارجه با دستور کار بررسی وضعیت خدمات 
کنســولی به ایرانیان مقیم آلمان با حضور وزیر امور خارجه کشــورمان بررسی 
شــد.به گزارش خبرگزاری مهر، نشست شــورای معاونان وزارت امور خارجه با 
دســتور کار بررسی وضعیت خدمات کنســولی به ایرانیان مقیم آلمان، متعاقب 
اعلام وزارت خارجه آلمان مبنی بر مخالفت با ادامه فعالیت کنســول گری های 
کشــورمان در شهرهای فرانکفورت، هامبورگ و مونیخ، عصر روز شنبه با حضور 
سیــد عباس عراقچی وزیر امور خارجه برگزار شــد.در این نشســت، وزیر امور 
خارجه کشــورمان با اشــاره به تصمیم اعلام شده از ســوی وزیر خارجه آلمان 
برای توقف فعالیت کنســولگری های کشــورمان در آلمان، این اقدام را عجیب 
و غیرقابــل توجیه توصیف کرد و آن را موجب زحمت و مشــقت برای ایرانیان 
مقیم آلمان و دیگر متقاضیان خدمات کنســولی و روادید دانســت.عراقچی در 
عین حال تاکید کرد که وزارت امور خارجه خود را موظف به اتخاذ همه تدابیر 
ممکــن و تمهیدات لازم برای اطمینان از برخــورداری ایرانیان مقیم آلمان از 
خدمات کنســولی مورد نیــاز می داند و از هیچ کوشــشی در این زمینه دریغ 
نخواهد ورزید.در ادامه این نشســت، بعد از گزارش معاونت کنسولی، مجلس و 
امور ایرانیان، مجموعه تدابیری بــرای جلوگیری از اختلال در خدمات دهی به 
هم وطنــان ایرانی مقیم آلمان اندیشیده شــد و مقرر گردید اقدامات لازم برای 
تســهیل فرآیندهای مربوط به ارائه خدمات کنســولی بــه ایرانیان مقیم آلمان 
از طریق تجهیز و تقویت ســامانه های برخط کنســولی و تقویت نمایندگی های 
هم جوار از جمله ســفارتخانه های جمهوری اسلامی ایران در برلین، برن، لاهه، 
وین، پراگ و بروکسل برای ارائه خدمات کنسولی به هموطنان عزیز صورت گیرد

قدردانی عراقچی از خوانندگان ژاپنی 
کتاب »ایران تایشی«

وزیر امور خارجه کشــورمان در پی استقبال خوانندگان از نسخه ژاپنی کتاب ایران تایشی در 
این کشــور پیامی منتشر کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، سیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه 
کشورمان در پی استقبال خوانندگان از نسخه ژاپنی کتاب ایران تایشی در این کشور پیامی در 
صفحه شــخصی اش منتشر کرد.متن پیام به شرح زیر است:از خوانندگان محترم ژاپنی کتاب 
»ایران تایشی«، که پذیرای خاطرات ۴ ســال پربار حضور من به عنوان ســفیر ایران در ژاپن 
می باشــند، صمیمانه سپاسگزارم. باعث افتخار من است که این کتاب را برای مطالعه انتخاب 

کرده اید.از آقای تاکاهیرو ای نامی برای ترجمه استادانه این کتاب متشکرم. با احترام
سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران

اسلام دوست در گفتگو با مهر:

تاخیر در پرداخت وام ساخت 
مسکن ساخت وساز را با مانع 

مواجه کرده است

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس به توضیحاتی درباره مشکلات به وجود آمده درابلاغ 
آئین نامه اعطای وام ســاخت مسکن شهری ۱۴۰۳ از سوی بانک مرکزی پرداخت و 
از سیســتم بانکی برای کم کاری دراین زمینه انتقاد کرد.یاسر اسلام دوست کاربندی، 
نماینده مردم تالش، رضوانشهر و ماسال در مجلس شورای اسلامی و عضو کمیسیون 
اجتماعی مجلس شــورای اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشــاره به مشــکلات 
مرتبط با اعطای وام ســاخت مسکن و تأخیر در پرداخت آن اظهار کرد: »وام ساخت 
مســکن که قرار بود از ۵۵۰ میلیون به ۸۰۰ میلیون تومان افزایش یابد، متأسفانه با 
وجود گذشــت چهار ماه از مصوبه شــورای عالی مسکن هنوز این آئین نامه از سوی 
بانک مرکزی به بانک های عامل ابلاغ نشــده اســت. بانک مرکزی هنوز این وام را به 
بانک های عامل ابلاغ نکرده و این موضوع سبب شده که مردم، به خصوص متقاضیان 
ســاخت و ســاز، در بلاتکلیفی به سر ببرند و فصل ساخت وســاز نیز به پایان نزدیک 
خودش نزدیک شده است.«اسلام دوست ضمن انتقاد از عملکرد بانک ها در این زمینه 
بیان کرد: »متاســفانه بانک ها در ارائه خدمات به مــردم ضعیف عمل می کنند. این 
موضوع تنها به وام ســاخت مســکن محدود نمی شود؛ بلکه در سایر وام های خرد نیز 
شاهد مشکلاتی از سوی بانک ها هستیم. عدم اجرای مصوبه های مهم از سوی بانک ها، 
به دلیل ناترازی ها و مشــکلات اقتصادی آن هاســت. بانک ها همچنان به بنگاه داری 
ادامــه می دهند و تمایل دارند که درآمدزایی خود را حفظ کنند، حتی به بهای ایجاد 
مشکلات برای مردم.«وی ادامه داد: »مجلس شورای اسلامی و کمیسیون های مختلف 
بارهــا به بانک ها تذکر داده اند که به وظایف خــود در قبال مردم عمل کنند، اما این 
مسئله همچنان پابرجاست. باید وزارت اقتصاد نقش فعال تری در این زمینه ایفا کند و 
با جدیت بیشتری وارد میدان شود. متأسفانه کم کاری بانک ها و عدم تعهد به مصوبات 
مهم، تأثیرات نامطلوبی بر روی وضعیت معیشتی مردم گذاشته است. همچنین، نبود 
اقدامات عملی از ســوی بانک ها موجب شده که بخش مهمی از شهروندان نتوانند از 
فرصت های مربوط به تأمین مســکن استفاده کنند.«نماینده مجلس شورای اسلامی 
در ادامه اضافه کرد: »اگر وام های مســکن با ســرعت بیشــتری در اختیار مردم قرار 
می گرفت، حداقل بخشی از مشــکلات در زمینه تأمین مســکن حل می شــد. با این 
حال، همچنان بسیاری از خانواده ها در انتظار دریافت این وام هســتند. بانک مرکزی 
و وزارت اقتصــاد باید در این خصوص وارد عمل شــوند و بانک هــا را ملزم به اجرای 
مصوبات کنند. مردم نیازمند حمایت واقعی و اقدامات عملی برای کاهش مشــکلات 
اقتصادی شــان هستند و دســترسی به تسهیلاتی که حق آنان اســت باید سریع تر 
فراهم شــود.« اسلام دوســت در پایان اظهار امیدواری کرد که بانک مرکزی و سایر 
نهادهای مربوطه با درک اهمیت این موضوع، به طور جدی برای اجرای این مصوبات 
اقدام کنند و مشــکل اعطای وام ساخت مسکن را هرچه سریع تر حل و فصل کنند

رهبــر معظم انــقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از دانش آموزان و دانشــجویان 
تاکید کردند که رژیم صهیونیســتی و آمریکا پاســخ دندان شــکن دریافت خواهند 
کرد.به گزارش ایســنا، حضرت آیــت الله خامنه ای صبح امروز در دیدار هزاران نفر 
از دانش آموزان و دانشــجویان با تبیین علل اســاسی مبارزه ی حداقل ۷۰ ســاله 
ملــت ایران با ظلم و زیاده خواهی های آمریــکا، تأکید کردند: مقابله اسلامی، ملی، 
عقلانی، خردمندانه و انســانی ملت ایران با اســتکبار آمریکا کــه منطبق با قوانین 
بین المللی اســت، با نقشــه راه صحیح و بــدون غفلت یا تعلل ادامــه خواهد یافت 
و در این مسیر پیروزمندانه، رژیم صهیونیستی و آمریکا در قبال هر اقدام ضدّ ملت 
ایــران، قطعاً پاســخ دندان شــکنی خواهنــد گرفت. حضــرت آیــت الله خامنه ای 
در ابتدای سخنانشــان با اشاره به پیشــنهاد یکی از دانشجویان در زمینه چگونگی 
مقابلــه با اســتکبار، گفتنــد: همه بداننــد در این مبارزه، هر اقــدام لازم نظامی، 
تســلیحاتی و سیاسی بــرای آمادگی ملت ایران، انجام خواهد شــد و مســئولان 
هم اکنون نیز مشــغول اینگونه کارها هستند.ایشــان افزودنــد: حرکت کلی ملت و 
مســئولان در مقابله با اســتکبار جهانی و دســتگاه جنایتکار حاکم بر نظم جهانی 
کنــونی، حرکتی منطقی و منطبق با دین و شــرع و اخلاق و قوانیــن بین المللی 

اســت و ملت و مســئولان در این جهت هیچگونه تعلل و کوتاهی نخواهند کرد.
رهبــر انــقلاب، مبارزه ملت ایــران با اســتکبار را امری دائم، مســتمر و در متن 
زنــدگی ملــت خواندند و گفتنــد: نامگذاری یــک روز به نام روز مــلی مبارزه با 
اســتکبار جهانی، در واقع برای فراموش نشدن این مبارزه تاریخی است؛ بخصوص 
اینکه دســت هایی در کار اســت کــه در حرکت شــجاعانه و آگاهانــه ملت برای 
ایســتادگی و مبارزه بــا آمریکا و عواملــش در منطقه، تردید ایجاد و ســپس این 

کنند. انکار  را  مقابله 
ایشان با اشــاره به تلاش برخی برای ایجاد شــبهه در حقانیت مسئله تسخیر لانه 
جاســوسی، گفتند: بعضی می گویند ســفارت آمریــکا هم مثل ســفارت خانه همه 
کشــورها، محل تحــرکات دیپلماتیک و جمع آوری اطلاعات بوده اســت؛ پس چرا 

شد؟ تسخیر 
حضــرت آیــت الله خامنه ای با ردّ این شــبهه، تأکیــد کردند: ســفارت آمریکا در 
تهران، همانگونه که اســناد بدســت آمده از آن تأیید می کند، ســتاد برنامه ریزی 
برای تحریک و ســاماندهی ضدانقلاب و تفاله های ســاواک شــاه، ایجاد اختلاف، 
تحریــک قومیت ها، کودتــا، تهدید جان امام خمیــنی)ره( و نابودی انقلاب بود و 
این واقعیت حتی اگر برخی از عاملان آن حادثه دچار تردید شــده باشــند، تغییر 

نمی کند.
رهبــر انقلاب اســناد کشف شــده در لانــه جاســوسی را بسیار مهم و روشــنگر 
برشــمردند و افزودنــد: جوانان کتاب های اســناد لانه و مدارک دیگــر را مطالعه 
کننــد تــا از حقیقت تبدیل ســفارت آمریکا بــه مرکز شبکه ســازی و توطئه علیه 

شوند. آگاه  بیشتر  انقلاب، 

ایشــان تسخیر لانه جاســوسی را به علت روشــن شــدن ماهیت حقیقی سفارت 
آمریــکا، یــک نقطه عطف و یــک حادثه تاریــخی و فراموش  ناشــدنی خواندند و 
افزودنــد: به همیــن علت بود که امام با آن دید نافذ، حرکت دانشــجویان را تأیید 

کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در پاســخ به ســوالی اســاسی درباره علــت مبارزه ملت 
ایــران با اســتکبار جهــانی، گفتند: بدون تردیــد این مقابله ناشی از ســلطه گری 

ظالمانــه و وقیحانه دولت آمریکا بر ملت عزیز و ایران ما بوده اســت.
ایشــان با اشاره به برخی تاریخ نویســان منحرف که تسخیر لانه جاسوسی را نقطه 
آغــاز رویارویی ملت ایران و آمریکا می نامند، افزودند: این یک دروغ اســت و این 
مقابلــه، حداقل به ۲۸ مرداد ۱۳۳۲ برمی گردد؛ زیــرا آمریکایی ها در آن تاریخ با 
خیانــت به حســن اعتماد ســاده لوحانه دولت مصــدق، آن حکومت ملی و مردمی 

را با کودتایی خونین ســرنگون و حکومت ظالمانه شــاه را دوباره برقرار کردند.
رهبــر انقلاب جوانان را به مطالعــه درباره ماجراهای نهضــت ملی و کودتای ۲۸ 
مــرداد و اهل تحقیق را به تولیــد آثاری در این زمینه توصیــه کردند و افزودند: 

اینها نقاط عطف تاریخ ملت ایران اســت و باید به خوبی تبیین شــوند.
ایشــان، ایجاد ســاواک و آموزش شیوه های شکنجه های وحشــتناک به بازجویان 
آن، حضور ده ها هزار مستشــار مفت خور آمریــکایی برای دخالت در امور ارتش و 
دولت و نفوذ و جاســوسی را از دیگر اقدامات ضدایرانیِ آمریکایی ها برشــمردند و 

گفتنــد: همه این اقدامات برای تحقیر ملت و تســلط بر ایران صورت می گرفت.
رهبــر انقلاب با اشــاره به کمک های رژیــم خبیث پهلوی به رژیم صهیونیســتی، 
افزودنــد: پهلوی با هدایــت آمریکا و تأمین نفت و دیگر پشــتیبانی ها، در خیانتی 
فرامــوش  ناشــدنی، رژیــم غاصــب را تقویت می کــرد؛ آن هــم در حالیکه اغلب 

دولت هــای منطقه با رژیم صهیونیســتی قطع رابطه کرده بودند.
ایشــان گفتند: متأســفانه امروز هم برخی دولت ها بی اعتنا به جنایات بسیار فجیع 
رژیم صهیونیســتی در غــزه و لبنان، به این دشــمن خونخوار کمــک اقتصادی و 

می کنند. نظامی  حتی 
رهبر انقلاب مقابله ملت ایران با اســتکباررا برخاسته از تعالیم اسلام و یک فریضه 
خواندنــد و افزودنــد: مقابله با ســلطه اقتصــادی، نظامی، فرهنــگی و تحقیرآمیز 

داشت. خواهد  ادامه  جهانی  زورگویان 
رهبــر انقلاب، تردیدافکنی برخی افراد در خصوص امکان مقابله با نظام پیشــرفته، 
قــوی و مســلطی همچون آمریکا را بــا توجه به تجربه موفق ۴۶ ســال اخیر ملت 
ایــران، صحیح ندانســتند و گفتند: ملت ایران تا امروز در ایــن مبارزه قطعاً موفق 
شــده اســت که یک نشــانه آن توانایی در تضعیف قدرت آمریکا است که با هیبت 

و تشــر خود ملتها را می ترســاند و به عقب نشینی وادار می کرد.
ایشــان بیانیه تعداد زیادی از انجمن های علمی دانشــجویان آمریکا علیه فرهنگ و 
تمدن غرب و اقدامات آمریکا و دفاع آنها از کشــورها و ملتهای مظلوم را نشــانه ای 

دیگــر از موفقیت و پیشــروی حرکت مقابله با اســتکبار خواندنــد و افزودند: این 
مبــارزه روز به روز شــدت خواهد یافت و ملت ایــران و ملتهــای مظلوم و جبهه 

مقاومت نیز قطعاً پیشــرفت خواهند کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای جنایات فجیع رژیم صهیونیســتی در غزه و کشــتار ۵۰ 
هــزار تن کــه اکثر آنان زنان و کودکان هســتند و فجایع کنــونی در لبنان را که 
همگی با پشــتیبانی و مشارکت وقیحانه و صریح تســلیحاتی و سیاسی آمریکا در 
حال انجام اســت، باعث رســوایی ادعاهای حقوق بشــری آنها خواندنــد و گفتند: 
مبارزه با اســتکبار، مبارزه ای عــقلانی، خردمندانه و منطبق بــا منطق بین المللی 

است.
ایشــان با انتقاد از افرادی که به دنبال غیرمنطقی نشــان دادن حرکت ملت ایران 
در مقابل اســتکبار هســتند، افزودند: این افراد را متهم بــه خیانت نمی کنیم اما 
وقــتی این حرکت صحیح، عــقلایی و منطبق بر منطــق بین المللی را غیرعقلایی 

جلوه می دهند، حداقلش این اســت که کوته بین و کوته نظر هســتند.
رهبــر انــقلاب عزیز بودن ملت ایران در افکار عمــومی دنیا را با وجود تلاش های 
گســترده دستگاههای رسانه ای نظام ســلطه، نشانه ای از اثرگذاری مبارزه موفق و 
منطقی جمهوری اسلامی دانســتند و گفتند: اینکــه پس از عملیات وعده صادق، 
مردم در خیابان های کشــورهای مختلف شادی می کنند یعنی حرکت ملت ایران، 

مــورد قبول منطق بین المللی و البته منطق اسلامی و قرآنی اســت.
ایشــان استمرار این حرکت اصولی را بر اســاس نقشه ای صحیح، ضروری خواندند 
و افزودند: اســتمرار این حرکت در گرو پیشــرفت علــمی و فناوری و برخورداری 
از نقشــه راه اســت که جوانان عزیز در سراسر کشــور می توانند با تقویت فکری و 

علمی کشــور به آن کمک کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه مســئولان و دســت اندرکاران با امکانات 
موجــود در حال تلاش همه جانبه هســتند و به هیچ وجه کوتــاه نمی آیند، گفتند: 
مطمئــن باشید هیچ حرکت دشــمن از جانب کســانی که به عنــوان نماینده ملت 
ایران در حال تلاش برای مقابله با آن هســتند، بی پاســخ گذاشــته نمی شــود و 
فراموش نخواهد شد و دشــمنان چه رژیم صیهونیستی و چه ایالات متحده آمریکا 
در خصوص آنچه در قبال ملت ایران و جبهه مقاومت انجام می دهند، قطعاً پاســخ 

کرد. خواهند  دریافت  دندان شکنی 
ایشــان جنایــات کنونی رژیم اشــغالگر با کمــک و دخالت و مشــارکت آمریکا را 
باعــث رنگ باختن کامــل ادعاهای فریبکارانه »حقوق بشــر آمریکایی« دانســتند 
و افزودند: دنیا امروز متوجه شــده اســت که مدعیــان جنایتکار حقوق بشــر که 
انســان های بــزرگی همچون نصــرالله، هنیه و ســلیمانی را تروریســت می نامند، 

جنایتکار هستند. باند  و  تروریســتی  باند  خودشان 
حضرت آیــت الله خامنه ای وظیفه ملتها در برابر این حجــم از جنایت و فریبکاری 
را ایجــاد حرکــتی عمــومی خواندنــد و گفتند: شــما جوانــان و دانش آموزان و 
دانشــجویان باید با ارتباط و تماس با جوانان کشــورهای اسلامی و منطقه و فراتر 
از منطقــه، حقایق را برای آنها روشــن و یادآوری کنید کــه باید حرکت عمومی و 

عظیمی علیه اســتکبار ایجاد شود.
رهبر انقلاب اسلامی در پایان خاطرنشــان کردند: به توفیــق الهی، با این حرکت 
اسلامی و انســانی، ملت ایران و جبهه مقاومت جایگاه خود را در دنیا پیدا خواهد 

کرد و قطعاً دشــمن را شکست خواهد داد.
رهبــر انقلاب همچنیــن در توصیه ای معنوی به نســل نوجوان و جوان، آنان را به 
ذکر و شــکر الهی فراخواندند و افزودند: راه پیش رو، کوتاه و آســان نیست و لازم 
است شــما جوانان عزیز با مناجات و دعا و توسل و انس با قرآن و شکر نعمت های 
الــهی از جمله نعمت وجود یک نظام مبارز با باندهــای جنایتکار بین المللی، همت 
و معرفــت و تلاش خود را برای ادای وظایف ســنگینِ پیمودن این راه پر افتخار، 

دهید. افزایش 
ایشــان، بیداری، آمادگی و احســاس توانایی جوانان را از دیگــر نعمت های بزرگ 
الهی دانســتند و افزودند: با اســتعانت پروردگار و اســتمداد از روح شهیدان عزیز 
و نورانی همچون سید حســن نصرالله، اســماعیل هنیّه، ســردار سلیمانی و یحیی 

دهید. ادامه  را  راه  این  سنوار، 
در ابتــدای این دیدار آقای رضا ســلیمانی دانش آموز پایه یازدهــم از اصفهان به 
نماینــدگی از دانش آمــوزان، خانم فاطمه باقری دانشــجوی دانشــگاه شــریف به 
نمایندگی از دانشــجویان حاضر در جلســه و آقای سید حیدر فضل الله دانشــجوی 
لبنــانی مقیم ایران بــه نمایندگی از دانشــجویان محــور مقاومــت، دیدگاه ها و 
پیشــنهادهایی را در زمینه مقابله با اســتکبار جهانی به ســرکردگی رژیم آمریکا 

کردند. بیان 

اعضای کمیسیون کشــاورزی مجلس با حضور در ســازمان انرژی اتمی ایران و دیدار با معاون 
رئیس جمهور در جریان آخرین دستاوردهای صنعت هسته ای در حوزه کشاورزی قرار گرفتند

به گزارش خبرگزاری مهر، اعضای کمیسیون کشــاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 
مجلس شــورای اسلامی با حضور در سازمان انرژی اتمی ایران، با معاون رئیس جمهور دیدار 
کردند و در جریان آخرین دســتاوردهای صنعت هسته ای در حوزه کشاورزی، محیط زیست 
و نیز ســایر فعالیت های این سازمان قرار گرفتند.گفتنی است هریک از اعضای این کمیسیون 
کشاورزی به ارائه سوالات و موارد مدنظر خود برای بهره مندی هرچه بیشتر صنعت کشاورزی 

کشــور از فناوری هســته ای پرداختند و در ادامه خواستار هماهنگی هرچه بیشتر وزارت 
جهاد کشــاورزی با ســازمان انرژی اتمی ایران شــدند.لازم به ذکر است محمد اسلامی، 
معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان انرژی اتمی ایران در این نشســت پیرامون جریان 
نــوآوری و خلاقیت برای تبدیل ایده به محصول در ســازمان انــرژی اتمی توضیحاتی را 
بیان داشت.در پایان این نشست اعضای این کمیسیون ضمن حضور در راکتور تحقیقاتی 
شهید فخری زاده، از آزمایشگاه های تولید رادیو دارو و سامانه پرتودهی تهران در سازمان 

بازدید کردند.

بقائی نوشت:  ما با کوبا در مسیر طولانی مبارزه مشروعش برای حراست از حاکمیت، آزادی و کرامت 
خود ابراز همبستگی می کنیم.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشورمان با انتشار پیامی در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:  برای سی و دومین سال متوالی، مجمع 
عمومی سازمان ملل  متحد با رأی اکثریت قریب به اتفاق اعضا »اقدامات قهرآمیز یکجانبه« آمریکا علیه 
کوبا  را محکوم کرد. ۱۸۷ کشور خواستار پایان تحریم  اقتصادی کوبا شدند. فقط رژیم اسرائیل )و البته 
خود آمریکا( با این قطعنامه مخالفت کردند. ما با کوبا در مسیر طولانی مبارزه مشروعش برای حراست 

از حاکمیت، آزادی و کرامت خود ابراز همبستگی می کنیم.

نشست شورای معاونان وزارت امور خارجه با دستور کار بررسی وضعیت خدمات کنسولی به ایرانیان مقیم آلمان با حضور وزیر امور خارجه کشورمان بررسی شد.به گزارش خبرگزاری مهر، نشست شورای معاونان وزارت 
امور خارجه با دستور کار بررسی وضعیت خدمات کنسولی به ایرانیان مقیم آلمان، متعاقب اعلام وزارت خارجه آلمان مبنی بر مخالفت با ادامه فعالیت کنسول گری های کشورمان در شهرهای فرانکفورت، هامبورگ و 
مونیخ، عصر روز شنبه با حضور سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه برگزار شد.در این نشست، وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به تصمیم اعلام شده از سوی وزیر خارجه آلمان برای توقف فعالیت کنسولگری های 
کشورمان در آلمان، این اقدام را عجیب و غیرقابل توجیه توصیف کرد و آن را موجب زحمت و مشقت برای ایرانیان مقیم آلمان و دیگر متقاضیان خدمات کنسولی و روادید دانست.عراقچی در عین حال تاکید کرد که 
وزارت امور خارجه خود را موظف به اتخاذ همه تدابیر ممکن و تمهیدات لازم برای اطمینان از برخورداری ایرانیان مقیم آلمان از خدمات کنسولی مورد نیاز می داند و از هیچ کوششی در این زمینه دریغ نخواهد ورزید. 
در ادامه این نشست، بعد از گزارش معاونت کنسولی، مجلس و امور ایرانیان، مجموعه تدابیری برای جلوگیری از اختلال در خدمات دهی به هم وطنان ایرانی مقیم آلمان اندیشیده شد و مقرر گردید اقدامات لازم برای 
تسهیل فرآیندهای مربوط به ارائه خدمات کنسولی به ایرانیان مقیم آلمان از طریق تجهیز و تقویت سامانه های برخط کنسولی و تقویت نمایندگی های هم جوار از جمله سفارتخانه های جمهوری اسلامی ایران در برلین، 

برن، لاهه، وین، پراگ و بروکسل برای ارائه خدمات کنسولی به هموطنان عزیز صورت گیرد.

در جلسه شورای معاونین وزارت امور خارجه؛

تمهیدات لازم برای تعطیلی کنسول گری های کشورمان در آلمان بررسی 
شد

بقائی:

با کوبا در مسیر مبارزه مشروعش برای 
حراست از کرامت خود همراهیم

رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از دانش آموزان و دانشــجویان:

نیست آسان  و  کوتاه  رو،  پیش  راه 

با حضور در سازمان انرژی اتمی؛

کمیسیون کشاورزی در جریان آخرین دستاورد صنعت هسته ای قرار گرفت
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گزیده خبرگزیده خبر در نشست اتاق ایران مطرح شد

برای حوزه توسعه دریایی نیاز به سرمایه خارجی داریم، توجه به ظرفیت ها در توسعه مکران

در نشست کمیسیون خدمات فنی مهندسی و احداث اتاق ایران، 
ضمن بررسی ابعاد توســعه مکران، تاکید شــد: در توسعه این 
منطقه باید از الگوهای موفق دنیا بهره برد و ظرفیت های انسانی 
و اجتماعی منطقه در برنامه توســعه نباید نادیده گرفته شود.به 
گزارش ایسنا، در نشســت کمیسیون خدمات فنی مهندسی و 
احداث اتاق ایران درباره توسعه منطقه مکران گفت وگو شد. علی 
نقوی، رئیس کمیسیون خدمات فــنی مهندسی و احداث اتاق 
ایران، توسعه مکران را یکی از اولویت های این کمیسیون عنوان 
کرد.در ادامه محمد قاسمی - سرپرست معاونت اقتصادی سازمان 
برنامه  و بودجه - درباره توسعه مکران گفت: رئیس جمهوری در 
ایام انتخابات توســعه مکران را اولویت دولت خود اعلام کرد. در 
معاونت سیاست گذاری توسعه ملی و منطقه ای ریاست جمهوری 
که در آنجا طرح پیشران و زنجیره های ارزش را پیگیری می کند، 
در چند جلسه تشکیل شــده، رئیس جمهوری از طرح کلی برای 
توسعه مکران پرسیده است. در جلسات متعددی که در سازمان 
برنامه وبودجه و شورای عالی امنیتی ملی برگزار شده هم به این 
موضوع پرداخته اند. ســازمان برنامه  و بودجه درباره مکران طرح 
آمایــش ســرزمینی را کار کــرده است.قاســمی ادامــه داد: 
رئیس جمهوری خواهان گزارش درســت و متقن از منطقه است 
که با بازدید محــلی، گزارشی دقیق ارائه شــد. مکران ظرفیت 
منطقه ای بی نظیر و بکری دارد و برای سرمایه گذاری آماده است. 
به لحاظ آب کفایت لازم را دارد تا در دو ســه ســال به کشت و 
صنعت خوبی تبدیل شــود. به لحاظ جایابی صنایع و فعالیت ها 
گزارش دقیق انجام  شــده اســت. وزارت خارجــه درباره روابط 
بین المللی این منطقه بررسی هایی در حال انجام است.او تصریح 
کرد: عملًا فرض ما این است که الگوی نوینی از حکمرانی کشور 
در آنجا شــکل بگیرد و ســرمایه گذار خصوصی درگیر مســائل 
اقتصادی ســازمان  بوروکراتیــک نشود.سرپرســت معاونــت 
برنامه وبودجه افزود: ارتقای مدارس و هنرستان های منطقه مورد 
توجه اســت تا آموزش فنی و حرفه ای انجام شود. دو بیمارستان 
مهم باید در میناب و چابهار ارتقا یابد. در حوزه های سخت افزاری 
و نرم افزاری فکر شــده و اولین گام در بودجه ۱۴۰۴ برداشــته 
خواهد شــد تا این منطقه به منطقه آماده سرمایه گذاری تبدیل 
شود. برخی از طرح ها را سرمایه گذارها ارائه کرده اند که در دست 

بررسی است.در ادامه پیام باقری - نایب رئیس اتاق ایران - درباره 
وضعیت توسعه ای مکران، گفت: یکی از دستور کارهای کمیسیون 
خدمات فــنی مهندسی و احداث اتاق ایران بررسی ظرفیت های 
توســعه ای مکــران اســت و اتــاق ایــران باید در ایــن حوزه 
بسترسازی های لازم را انجام دهد. برای همین با شورای توسعه 
سواحل همکاری نزدیکی داریم.نایب رئیس اتاق ایران افزود: نگاه 
ما در اتاق ایران بسترســازی برای حضور سرمایه گذاران بخش 
خصوصی اســت و در مورد توسعه ســواحل مکران که در مسیر 
توسعه دولت چهاردهم قرار دارد، در مسیر سیاست های اقتصادی 
دولت گام برمی داریم و این ارتباط منســجم با سازمان برنامه و 
بودجــه برای ما بسیــار مهم اســت. باقری ادامه داد: توســعه 
زیرساخت های ســواحل مکران اعم از  بخش لجستیک، تأمین 
انــرژی، بهداشــت و درمان، آمــوزش نیروی انســانی، احداث 
پالایشگاه ها، نیروگاه ها و ... باید مورد توجه قرار گیرد.او در ادامه 
افزود: بعد دوم ســرمایه گذاری بخش خصوصی در منطقه است. 
اســتقبال خوبی از طرف بخش خصوصی نسبت به مشارکت در 
ایــن طرح ملی اتفاق می افتد به شــرط اینکه مدل های تجاری- 
ســرمایه گذاری دقیقی تعریف شــود. طرح های مطرح شده باید 
توجیه اقتصاد داشــته باشد و اصل سرمایه سرمایه گذار تضمین 
شود تا سرمایه گذار با طیب خاطر به این حوزه وارد شود. یکی از 
پایه های اقتصاد مولد توســعه مکران است.در ادامه این نشست 
سید جعفر حسینی - رئیس امور آمایش ســرزمین و توســعه 
منطقه ای ســازمان برنامــه  و بودجه - گفت: مهم ترین ســند 
بالادســتی سند آمایش سرزمینی اســت.او با اشاره به تاریخچه 
توجه به آمایش سرزمینی در جهان و ایران گفت: اگر زمانی محور 
توسعه در ایران غرب کشور بود و شرق کم رنگ بود، الآن به محور 
شــرق توجه شده اســت. در اواخر دهه ۹۰ مطالعات آمایش به 
نتیجه رسید ه که شــرق پتانسیل بالایی دارد. قلمرو مســتعد 
توســعه الگوی مطلــوب ســرمایه گذاری اســتقرار جمعیت و 
زیرســاخت ها در سند آمایش مشخص شد.او ادامه داد: ۳۱ سند 
استانی داریم که به موازات سند آمایش ملی منتشر شده است. در 
سال ۱۳۹۹ تصویب نامه تصویب شده و تا فعالیت توسعه ای کشور 
مبتنی بر سند آمایش سرزمینی سال ۱۳۹۹ باشد.حسینی ادامه 
داد: در حوزه مکران تنها نقطه ســند آمایش و ســند توســعه 

منطقه ای داریم. مکران در حال حاضر، ۷ میلیون هکتار وسعت 
توســعه دارد. در توســعه فضایی مکران و در سند آمایش، شهر 
چابهار شهر سطح یک در نظر گرفته  شده است که قرار است بار 
توسعه ای را بر عهده گیرد. در چابهار بیمارستان که خدمات ملی 
ارائه می دهد باید داشته باشیم. چابهار بیمارستان خوب و قطبی 
ندارد که بعد از سند توسعه و سند توسعه مکران تأیید شده است.

حسینی افزود: در این ســند اولویت های توســعه ای این منطقه 
مشخص  شده اســت. ۱۲ رسته دارای اولویت و پهنه بندی آن ها 
برای حوزه های اقتصادی مشخص شــده اســت. در مدل توسعه 
مکران به توسعه منطقه ای توجه شده و مکران فرصت توسعه ای 
برای ایران اســت او ادامه داد: در باب انتخاب این مدل توســعه 
ایده های فراوانی وجود دارد. ســازمان برنامه  و بودجه می خواهد 
شیوه جدیدی در مشارکت مالی در مکران پیگیری کند تا برای 
بقیه بخش ها این الگویی باشــد. اول اینکه واگرایی کسب وکار با 
طرح توسعه اتفاق نیفتد. جاهایی بخش خصوصی از بخش دولتی 
تضمین و تسهیل فرایند می خواهد نه زیرساخت.حسینی تصریح 
کرد: اگر کل بخش را با بخــش دولتی یا غیردولتی جلو ببریم، 
هزینه هــا خیلی بالا خواهد بود؛ باید طرح ها را با همکاری بخش 
خصوصی و دولت پیش ببریم و این همان شرکت راهبردی است. 
در طرح توسعه مکران مسائل و چالش های زیست محیطی مورد 
توجه قرار گیرد و این فرآیندها تسریع شود. در حوزه آب سازمان 
گام هایی برداشته اســت؛ در محیط زیست تلاش هایی شده تا با 
توجه به شرایط کشــور مدل توسعه ای را در این منطقه تمرین 
کنیم.در ادامه حجت میــرزایی - رئیس مرکز پژوهش های اتاق 
ایران - هم گفت: توسعه محور شرق را از سال ۱۳۷۶ می شناسم 
و مدت ها مدیر مطالعات محور شــرق بودم. دولت ها با سندهای 
مصوب ســال های ۱۳۶۷ و ۱۳۸۱ توسعه منطقه ای را در هیات 
دولت تصویب کرده اند. بخشی از توسعه زیرساختی مصوبات سند 
توسعه ای اولیه و دومی است. در آن سند از نگاه اقتصاددان های 
کشــور استفاده شده و نقشه خوبی تهیه  شــده است. این حوزه 
مزیت خوبی برای ترانزیت از اقیانوس هند به سمت آسیای میانه 
دارد. اما ملاحظات اجتماعی- انسانی را باید جدی گرفت.او ادامه 
داد: ۶۰ درصد مردم چابهار در اسکان غیررسمی سکونت دارند. 
این سطح گسترده تصرف زمینی و زمین خواری است و ساکنی 

ندارد. این خطر جدی است. محدودیت و کمبود اجتماعی مثل 
حوزه درمان و بهداشــت خطری جدی اســت. برای توسعه باید 
خدمــات آموزشی و درمانی و خدمات پشــتیبان اجتماعی ارائه 
شــود. میرزایی تصریح کرد: سواحل زیبای چابهار نباید تخریب 
شود و مزیت زیست محیطی برای اکوتوریسم زیر سازه مدرن له 
نشود. سواحل آزاد بخشی دســت نیروی نظامی و بخش دست 
افراد فرصت طلب اســت که دولت می تواند جلوی این را بگیرد. 
زمین کشاورزی در زرآباد و باتوکلات نیروی کار را از پاکستان و 
بنگلادش تأمین می کنند. میوه های گرمسیری و کشاورزی نباید 
به خاطر طرح توســعه از بین برد بلکه این کشــاورزی و ترکیب 
محصولات را باید ارتقا داد. رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران، با 
بیان اینکه موضوع جامعه محلی در ماهشــهر و عسلویه تجربه 
تلخی است، گفت: جامعه محلی در این شهرها نابود شده است و 
الآن جامعه محلی به نیروی خدماتی تبدیل شده و حاشیه بزرگی 
در این شــهرها وجــود دارد. باید بــه این موارد توجه شــود. 
توانمندســازی جامعــه محلی در دســتور کار قــرار گیرد. این 
ملاحظات باید مورد توجه ســازمان برنامه وبودجه قرار گیرد. در 
ادامه مهرداد اشــتری - عضو هیات رئیســه شورای هماهنگی 
تشکل های مهندسی صنفی و حرفه ای کشور - گفت: در توسعه 
مکران باید به تجربه دنیا در حوزه توسعه متمرکز و غیرمتمرکز 
توجه شــود. تفکرات برنامه ریزی متمرکز از رسوبات دولت های 
نفتی بوده است و انحصاری هم به مکران ندارد. همچنین درباره 
ضمانت اجرایی سند ملی آمایش سرزمین حوزه مکران گفته شد 
و اینکه چرا باید نگران توســعه کشاورزی این منطقه بود؟ برای 
توسعه منطقه در اسناد و برنامه ها به جایگاه بخش خصوصی باید 
توجه شود. باید مشخص شود در توسعه مکران بخش خصوصی 
چقدر حضور دارد آیا زیرساخت را بخش خصوصی تأمین می کند 
و بازگشت سرمایه اش چگونه خواهد بود؟ در شرایطی که قوانین 
خلق الساعه اســت و دولت تعهد خود را انجام نمی دهد، چگونه 
می توان از بازگشــت ســرمایه مطمئن بود. نقــش پیکان های 
منطقه ای در طرح توســعه مکران چه خواهد بود؟ ایرج رهبر - 
عضــو هیات نمایندگان اتــاق تهران - هم گفــت: برای جذب 
سرمایه گذار خارجی سرفصل های زیادی وجود دارد که پایداری 
سیاسی - اقتصادی اصل اساسی است. دولت برای جذب سرمایه 
خارجی چه کرده و چه تضمینی در نظر گرفته است؟ رهبر تاکید 
کرد: ما برای حوزه توسعه دریایی نیاز به سرمایه خارجی داریم. 
بنا بر اعلام اتاق بازرگانی ایران، محمد حلوایی - عضو کمیسیون 
خدمات فنی مهندسی و احداث اتاق ایران - هم گفت: مشــکل 
فعلی دولتی بودن اقتصاد اســت؛ اگر مکران فضایی برای تجربه 
توسعه منطقه ای است؛ نباید به سیستم دولتی و خصولتی اجازه 
حضور داده شــود و اینکه همه چیز ایزوله شود تا ملت کار کنند. 
منطقه مکران ظرفیت ســرمایه گذاری و ظرفیت انسانی بالایی 
دارد. اینجــا به پلن جدیــدی نیاز دارد نه پلن آزمایش شــده و 
شکست خورده بلکه باید از تجربه تأییدشده بیرونی استفاده شود. 

باید سرمایه گذار خارجی بیاوریم وگرنه این طرح از بین می رود.
 در ادامه محمد قاســمی - سرپرست معاونت اقتصادی سازمان 
برنامه وبودجه - گفت: بزرگ ترین مشــکل ایــران در کار بزرگ 
پیش روی بازســازی اعتبار دولت است. دولتی داریم که این قدر 
بد عمل کرده که اعتبار و اعتماد به خود را از دســت داده است. 
اما باید به این توجه شود که رئیس جمهوری دولت چهاردهم بعد 
از انتخابات هم به کار کارشناسی جایگاهی ویژه ای قائل است. او 
ادامــه داد: در این طرح به بازدیدهای میدانی مثلًا بازدید از بندر 
صحار عمان به عنوان الگوی کار تأکید شده است. ساختار جامعه 
محلی بسیار مورد توجه اســت تا آن ها توسعه منطقه را راهبری 

کنند تا فرایند توسعه تسهیل شود.

بازار سرمایه مثبت شد

بازار ســرمایه امروز نیز به روند رشدی که از ابتدای هفته قبل آغاز کرده ادامه داد اما به 
نظر می رسد این مثبت شدن شاخص، بیشتر از رشد نمادهای بزرگ نشأت گرفته باشد؛ 
امروز شاخص کل در پایان معاملات با افزایش ۵۰۶۹ واحد در رقم دو میلیون و ۶۱ هزار 
واحد ایستاد. به گزارش ایسنا، شاخص بازار بورس در دوازدهمین روز از دومین ماه پاییز 
رشــد یافت. پس از افت ناشی از ریسک های غیراقتصادی که از چهارم تا ۱۶ مهر در این 
بازار ایجاد شده بود طی چهار روز کاری  پس از آن شاخص بورس صعودی شده بود اما در 
هشت روز بعد مجددا افت کرد تا این که روز ۵ آبان پس از حمله نه چندان موثر اسراییل 
به نقاطی از اطراف تهران، خوزســتان و ایلام که با مقابله پدافندی ایران مواجه شــد و 
بسیاری از مردم ایران این حمله را به تمسخر گرفتند شاخص بورس افزایش یافت.شنبه 
هفته قبل )۵ آبان( بازار ســرمایه بیش از ۲۴ هزار واحد رشــد کرد. یکشنبه نیز شاخص 
کل بورس اوراق بهادار تهران ۳۰ هزار و ۷۲۷ واحد افزایش داشت. دوشنبه هم ۲۵ هزار 
واحد رشد کرد. سه شنبه اما شاخص کل ۱۵۰ واحد کاهش یافت. چهارشنبه ۴۴۲۰ واحد 
افزایش پیدا کرد  )شــنبه ۱۲ آبان( نیز شــاخص کل با افزایش ۵۰۶۹ واحد در عدد دو 
میلیون و ۶۱ هزار و ۲۹۲واحد ایستاد. از یکم آبان ماه بازار سهام به زیر کانال یک میلیون 
واحد ســقوط کرده بود که یکشنبه ۶ آبان این کانال را پس گرفت. شاخص هم وزن هم 
۳۱ واحد رشــد داشــت و به رقم ۶۷۰ هزار و ۴۹۸ واحد رسید. در اولین روز هفته تعداد 
ســهام مثبت بورس ۱۳۵ عدد و سهام منفی ۲۰۰ عدد بود. به طور کلی بازار تحت تاثیر 
رشــد سهم های بزرگ ۰.۲۵ درصد افزایش داشــت. روز شنبه ۲۶۱ هزار فقره معامله به 
ارزش ۵۳۲۸ میلیارد تومان در بازار ســهام انجام شــد. بازار سرمایه مثبت شد/بورس در 
انتظار نقدینگ نقشــه بازار بورس ـ شنبه ۱۲ آبان ۱۴۰۳ فولاد، فملی و نوری به ترتیب 
بیشــترین تاثیر مثبت را بر شاخص بورس داشتند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به 
ذوب، فولاد و شپنا اشاره کرد. روز ۱۲ آبان ۱۴۰۳ شاخص فرابورس ایران برخلاف بورس 
۷۹ واحد کاهش داشــت و به ۲۱ هزار و ۱۹۶ واحد رسید. تعداد معاملات امروز فرابورس 
۱۵۷ هــزار فقره و ارزش آن ۵۰۶۵ میلیارد تومان بود. بپاس و شــگویا بیشــترین تاثیر 
منفی را بر شــاخص فرابورس داشتند اما حسینا اثر مثبت ایجاد کرد. فزر، خاور و سامان 
هم از نمادهای پرتراکنش بودند که هرســه منفی شــدند. بازار سرمایه در ایران از هفتم 
مهر تا ۵ آبان تحت تاثیر عوامل اقتصادی و سیاسی روند نوســانی به خود گرفته بود.  اما 
شــنبه ۵ آبان به دنبال تلاش رژیم صهیونیستی درحمله به نقاطی از اطراف تهران، ایلام 
و خوزســتان که طبق اعلام قرارگاه پدافند هوایی کشور ناکام ماند، فعالان بازار سرمایه 
نیز ظاهرا خیالشان راحت شد و برای اغلب نمادها صف خرید تشکیل شد. دامنه نوسان 
نیز  که از ۲۱ مهرماه از ۱ به ۳ درصد رسیده هم چنان در رقم ۳ درصد باقی مانده است. 
برخی کارشناسان معتقدند بازار سرمایه به لحاظ بنیادی شرایط مطلوبی دارد اما کمبود 
نقدینگی، عدم اعتماد سهامداران و فشار فروش پس از چند روز رشد باعث می شود تا بازار 

نتواند آن طور که باید و شاید رشد کند.

بهره بین بانکی کاهش یافت

براســاس آمار بانک مرکزی، نرخ بهره بین بانــکی در پایان هفته دوم آبان ماه، با کاهش 
۰.۰۴ درصدی به ۲۳.۷۲ درصد رسید. به گزارش ایسنا، داده های بانک مرکزی از آخرین 
آمار نرخ ســود بین بانکی در پایان هفته دوم آبان ماه سال جاری، حاکی از کاهش۰.۰۴ 
درصدی نرخ بهره بین بانکی در چهارشــنبه، نهم آبان ماه، است. بر این اساس، نرخ بهره 
بیــن بانکی در پایان هفتــه اول مهرماه از ۲۳.۷۴ بــه ۲۳.۷۳ درصد در پایان هفته دوم 
مهرماه و با کاهش ۰.۰۵ درصدی به ۲۳.۶۸ درصد در پایان هفته سوم مهر، با افزایش ۰.۴ 
درصدی به ۲۳.۷۲ در پایان هفته چهارم مهر ماه و در پایان هفته اول آبان ماه با افزایش 
۰.۴ درصــدی بــه ۲۳.۷۶ درصد رسید که بالاترین نرخ بهره بین بانکی از ابتدای ســال 
جاری بوده، در نهایت در پایان هفته گذشته )هفته دوم آبان ماه( نرخ بهره بین بانکی با 
کاهش ۰.۰۴ درصدی به ۲۳.۷۲ درصد رسید.  همچنین باید اشاره داشت؛ در پایان هفته 
دوم آبان ماه، حداقل نرخ توافق بازخرید یا عملیات ریپو بین بانکی، طبق روال ســابق در 
محدوده ۲۳ درصد قرار داشت. گفتنی است؛ توافقنامه بازخرید یا عملیات ریپو بین بانکی، 
یک توافقی میان دو طرف )دو بانک( اســت. به نحوی که یک طرف اوراق بهادار خود را 
به قیمت مشخص، به طرف دیگر می فروشد؛ به عبارت دیگر پول قرض می کند و به طور 
همزمان تعهد می کند، که همان اوراق بهادار را به قیمت مشــخص و در تاریخ مشخص، 

در آینده خریداری کند.

کابینه رژیم صهیونیســتی روز جمعه، بســته بودجه ۲۰۲۵ را که شــامل افزایش 
مالیات ها و کاهش هزینه ها برای تامین هزینه ماشین کشتار خود است، تصویب کرد.

به گزارش ایســنا، در حالی که بخش عمده اقتصاد رژیم صهیونیستی به دلیل عدم 
وجود نیروی کار، کند شــده اســت، این رژیم ناچار شده هزینه نظامی را میلیاردها 
شِــکِل افزایش دهد تا به تامین هزینه جنــگ در غزه و لبنان بپردازد.وزارت دارایی 
رژیم صهیونیستی هفته گذشته، دورنمای رشد اقتصادی سال ۲۰۲۴ را برای دومین 
بــار بازبینی کرد و از ۱.۱ درصد برآورد قبلی، به ۰.۴ درصد کاهش داد.هزینه جنگ 
و فقــدان ده ها هزار نیــروی ذخیره که به خدمت فراخوانده شــده اند و همچنین 
جلوگیری از ورود هزاران کارگر فلسطینی به سرزمین های اشغالی به دلایل امنیتی، 
ارکان اصلی اقتصاد رژیم صهیونیستی نظیر فناوری، ساخت و ساز و کشاورزی را به 
شدت متزلزل کرده است.بزالل اسموتریچ، وزیر دارایی رژیم صهیونیستی در بیانیه ای 
اعلام کرد »هدف اصلی در بودجه ۲۰۲۵، حفظ امنیت کشور و دستیابی به پیروزی 
در همه جبهه ها و در عین حال، حفظ تاب آوری اقتصاد اسرائیل است«.در مجموع، 
این بودجه شامل بســته ۴۰ میلیارد شِکِل افزایش مالیاتها و کاهش هزینه ها برای 

کنترل کسری بودجه است که اکنون به ۸.۵ درصد تولید ناخالص داخلی رسیده 
اســت.مجموع هزینه، ۷۴۴ میلیارد شِــکِل )۱۹۹.۲۳ میلیارد دلار( تعیین شده 
اســت که از این رقم، ۱۶۱ میلیارد شِکِل برای پرداخت بدهی اختصاص می یابد.

بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر رژیم صهیونیستی اعلام کرد ممکن است بودجه 
دفاعی افزایش بیشــتری پیدا کند و این افزایش ممکن اســت پس از رای گیری 
بودجه در پارلمان در ژانویه انجام شــود یــا بودجه اضافی برای آن در نظرگرفته 
شود.هر سه آژانس اعتبارسنجی اصلی، رتبه اعتبار مالی رژیم صهیونیستی را در 
ســال جاری به دلیل نگرانی از ادامه جنگ در سال آینده، تنزل داده اند.یکی از 
تدابیری که ممکن اســت به ساکنان ســرزمین های اشغالی به شدت ضربه بزند، 
افزایش مالیات بر ارزش افزوده از ۱۷ درصد، به ۱۸ درصد در سال ۲۰۲۵ خواهد 
بود. بعلاوه، در همه وزارتخانه ها کاهش هزینه انجام می شــود.بر اســاس گزارش 
رویترز، این بســته برای تصویب به پارلمان می رود و به گفته اسموتریچ، احتمالا 
در ژانویه رای گیری می شــود. عدم تایید این بودجه تا پایان مارس، به برگزاری 

انتخابات جدید منتهی خواهد شد.

 

وزیر اقتصاد گفت: تعرفه ۹۶ درصدی واردات آیفون مصوبه ما نیست و احتمالًا تعرفه واردات آن 
۳۰ درصد باشد.به گزارش ایسنا، عبدالناصر همتی در جمع خبرنگاران در رابطه با ارز تخصیصی 
به واردات آیفون گفت: با همان ارزی که موبایل هایی مانند سامسونگ وارد می شود آیفون نیز وارد 
خواهد شد.وی در پاسخ به سوال خبرنگاران مبنی بر تعرفه های اعلامی برای واردات آیفون گفت: 
تعرفه ۹۶ درصدی برای واردات آیفون مصوبه ما نبوده و به زودی اصلاح می شود و احتمالًا نزدیک 
به ۳۰ درصد باشد.سکاندار وزارت اقتصاد، همچنین در پاسخ به سوال مبنی بر اینکه ارز اختصاص 
یافته برای واردات آیفون از چه نوعی و از چه بازاری است گفت: ارز مورد نیاز برای واردات آیفون 

با تعرفه و نرخ بازار ارز توافقی خواهد بود.

به گفته برخی منابع بازارساز از امروز مداخله یک میلیارد درهمی را در بازار آغاز کرده و کارشناسان بازار نیز از تاثیر مستقیم 
این مداخله بازارساز در حواله های درهم و قیمت ارز سخن می گویند.به گزارش ایسنا،  قیمت دلار که در هفته های اخیر به 
دلیل افزایش تنش های سیاسی منطقه و خبرهای منفی با افزایش محسوس همراه شده بود و تا کانال ۶۹ هزار تومان هم 
پیشروی کرده بود از پنجشنبه و به دنبال اعلام خبر مداخله بازارساز از جنبه فنی و همچنین اعلام  نظرسنجی های مربوط 
به انتخابات آمریکا از منظر سیاسی، با کاهش قیمت همراه شــده و به کانال های پایین بازگشته است.به گفته برخی منابع 
بازارساز از امروز مداخله یک میلیارد درهمی را در بازار آغاز کرده و کارشناسان بازار نیز از تاثیر مستقیم این مداخله بازارساز 

در حواله های درهم و قیمت ارز سخن می گویند.فعالان بازار و کارشناسان اقتصادی پیش بینی می کنند که با سقوط ترامپ در نظرسنجی ها که معتقد به کاهش نرخ بهره در فدرال رزرو 
آمریکاســت، در روزهای آینده باید شاهد اصلاح و کاهش قیمت محســوس دلار و طلا هم باشیم، چراکه رویکرد اقتصادی ترامپ به گران سازی طلا توسط فعالان این صنعت، به معنای 

سیگنال به بازار دلار ارزیابی می شود و از همین رو فعالان بازار، انتظار دارند علاوه بر سقوط طلا باید منتظر کاهش قیمت دلار و تتر هم باشیم.

وزیر اقتصاد:

احتمالا تعرفه واردات آیفون ۳۰ درصد 
باشد

مداخله درهمی در بازار ارز

رژیم صهیونیستی بودجه ریاضتی تصویب کرد
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عضو هیات علمی دانشــگاه شــهید بهشتی با اشــاره به اهمیت 
تحقیقات در جنوبگان گفت: بر اساس گزارش سازمان همکاری های 
بین المللی جنوبگان، هزینه متوســط احداث یــک پایگاه میدانی 
حدود ۱۰۰ هزار دلار اســت. اما بررســی ها از اقدامات کشورهای 
دیگر نشان می دهد احداث و نگهداری چنین پایگاهی تا سالی ۱۰ 
میلیون دلار هزینه دارد.به گزارش ایسنا، دکتر محمدرضا شکری، 
عضو هیات علمی دانشــگاه شهید بهشتی و اولین پژوهشگر ایرانی 
حاضر در جنوبگان در نشســت علمی و تخصصی تبیین ظرفیت ها 
و راهبردهای تحقیقاتی در جنوبگان با اشاره به سفر ۲۵ سال قبل 
به جنوبگان در قالب ماموریــت تحقیقاتی و برخی از خصوصیات 
اقلیمی و جغرافیایی این منطقه، اظهار کرد: تنها ۲ درصد از حاشیه 
قــاره جنوبگان و به مدت ۲ ماه در تابســتان از بــرف و یخ خالی 
اســت و اکثر ایســتگاه های تحقیقاتی در همین منطقه که به نام 
»واحه« مشــهورند، ساخته شــده اند. قاره جنوبگان هم ۳ بخش 
شــرقی، غربی و شبه جزیره ای دارد.وی با اشاره به ویژگی های این 
منطقــه گفت: کمترین دمای ثبت شــده در جهان ۸۹ درجه زیر 
صفر بوده که در ســال ۱۹۸۳ در منطقه وستوک متعلق به روسیه 
ثبت شــده اســت. دمای هوا در واحه ها طی تابستان و فقط برای 
یک یا دو ســاعت به بالای صفر می رسد.این استاد دانشگاه شهید 
بهشتی ادامه داد: مشــکل اصلی سوزبرف هایی است که با سرعت 
۳۰۰ کیلومتر در ساعت در این منطقه می وزد و برای پژوهشگران 
مشکل ایجاد می کند. کلاهک های یخی نیز در سال تا ۱۰۰۰ متر 
جابه جا می شوند، دانشمندان معمولا این حرکت را ثبت می کنند و 
در سال های اخیر نیز به دلیل تغییرات اقلیم حرکت این کلاهک ها 
بیشتر شده است.وی در مورد محل پایگاه های مستقر در جنوبگان، 
توضیح داد: پایگاه ها روی سرزمین های عاری از یخ احداث شده اند 
و چند ایستگاه در سال های اولیه روی سپر یخی ساخته شده اند که 
معمولا با خطر تخریب روبرو هســتند، مانند پایگاه هندوستان که 
در ســال ۱۹۸۵ تاسیس و ۵ سال بعد تخریب شد. یخ های دریایی 
جنوبگان نیز معمولا مشکلی برای حرکت کشتی ها هستند و جبهه 
یخی جنوبگان مرتب توســط شناورهای تحقیقاتی پایش می شود.
وی همچنین در مورد تنوع زیستی در این منطقه، گفت: ۱۹ گونه 
پرنده، ۱۴ گونه نهنگ اقیانوس جنوبی، ۶ گونه فک، ۷ گونه پنگوئن 
و میگوی کریل نیز وجود دارند.شکری با اشاره به اهمیت پژوهش 
در منطقه جنوبگان، اظهار کرد: این منطقه آزمایشگاه طبیعی است، 
نقش مهمی در تعادل اقلیــم و جریانات اقیانوس های جهان دارد، 
چالش های حقوقی و خاصی برای حضور در این منطقه وجود دارد و 
کشورهای مختلف ادعای مالکیت در این منطقه را دارند که موجب 
تعارض و رقابت شده، همچنین تحقیق در این منطقه به فهم بهتر 
از محیط زیست منجر می شود.وی با اشاره به وجود معادن مختلف 
در این منطقه، گفت: زغال سنگ، هیدروکربن، سنگ آهن، پلاتین، 
مس، کــروم و اورانیوم در این منطقه وجــود دارند، ولی به دلیل 
شــرایط آب و هوایی، دسترسی محدود و حفاظت قانونی استخراج 
معادن مشکل دارد و پروتکل حفاظت از محیط زیست نیز فعالیت 
معدنکاری را در این منطقه ممنوع کرده است.شکری به تاریخچه 
کشف جنوبگان توسط یک گروه نروژی در سال ۱۹۱۱ اشاره کرد 
و گفت: محقق نروژی روالد اماندســن در سال ۱۹۱۱ و بعد گروه 
انگلیسی اسکات در سال ۱۹۱۲ به این منطقه رفتند. امروزه نیز ۷۵ 
ایستگاه شامل ۴۵ ایستگاه دائم و ۳۰ ایستگاه فصلی تحقیقاتی در 
این منطقه وجود دارد؛ در حالی که در سال ۲۰۰۶ تنها ۴۰ ایستگاه 
وجود داشــت.به گفته وی، قدیمی ترین ایستگاه در این منطقه در 
ســال ۱۹۰۳ تاسیس شده اســت، آمریکا در سال ۱۹۵۷ و روسیه 
در ســال ۱۹۵۸ پایگاهی در این منطقه تاسیس کردند.عضو هیات 
علمی دانشــگاه شهید بهشتی فرصت های پژوهشی در این منطقه 
را برشــمرد و گفت: فرصت های پژوهشی شــامل بررسی تاثیرات 
اقلیمی بر منابع آب شــیرین، شناسایی و استخراج منابع معدنی، 
همکاری های بین المللی و افزایش ســطح آگاهی و توسعه دانش و 
فناوری است .وی به هزینه تاسیس ایستگاه در این منطقه پرداخت 
و گفت: این موضوع به موقت یا دائم بودن ایستگاه، هدف آن و تعداد 
محققانی که قرار است در آن مستقر شوند، بستگی دارد. بر اساس 
گزارش سازمان همکاری های بین المللی جنوبگان، هزینه متوسط 
احداث یک پایگاه میدانی حدود ۱۰۰ هزار دلار است. اما بررسی ها 
از اقدامات کشورهای دیگر نشان می دهد احداث و نگهداری چنین 

پایگاهی تا سالی ۱۰ میلیون دلار هزینه دارد.
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الدزمبیل تورنادو سال 1966

هرچند پیشــینهٔ استفاده از انتقال قدرت محرک جلو در خودروسازی آمریکا به دههٔ ۳۰ بازمی گشت اما زمان معرفی الدزمبیل 
تورنادو هنوز هم تازگی داشت خصوصاً که حالا در کنار پیشرانهٔ ۷ لیتری V۸ قرار گرفته بود. این ترکیب، عجیب و حتی شاید 
ترسناک به نظر می رسید اما تورنادو که در ابتدا خودروی بحث برانگیزی بود، به پیشگام خودروهای محرک جلوی آمریکایی تبدیل 
شــد تا جایی که ظرف یک دهه بعد این نوع انتقال قدرت در بین خودروهای بزرگ آمریکایی بسیار رواج پیدا کرد. اولدزموبیل 
تورنادو )Oldsmobile Toronado( خودرویی اســت که در ســال های ۱۹۶۶ تا ۱۹۹۲در لنســینگ و ایالات متحده آمریکا تولید 

شده است. طراحی آن خودروهای موتور جلو-محور جلو بوده است.

دی بروینه هم تیمی رونالدو در النصر
طبق اعلام روزنامه عربستانی، دی بروینه بعد از رفع مصدومیتش راهی النصر خواهد شد تا با کریستیانو رونالدو همبازی شود. به گزارش ایسنا و به نقل از 
سعودی اسپورت، به نظر می رسد حضور بازیکنان بزرگ در لیگ عربستان ادامه خواهد داشت و این لیگ همچنان مقصد ستارگان سرشناس فوتبال جهان 
خواهد بود. کوین دی بروینه یکی دیگر از بازیکنان بزرگ و سرشناســی اســت که مورد توجه تیم های عربســتانی قرار گرفته است. النصر سخت به دنبال 
جذب این فوق ستاره بلژیکی است که در منچسترسیتی بازی می کند. شبکه فوتبال انسایدر اعلام کرد باشگاه النصر خود را آماده ارائه پیشنهادی نجومی 
و وسوسه برانگیز به دی بروینه می کند و به احتمال خیلی زیاد این بازیکن را جذب کند. دی بروینه تا تابستان ۲۰۲۵ با منچسترسیتی قرارداد دارد. او در 
ابتدای فصل جاری در لیگ جزیره مصدوم شد و هنوز به شرایطی بازی نرسیده است.این فوق ستاره بلژیکی از بهترین بازیکنان سیتی در سال های اخیر 
بوده است. او تنها بازیکنی است که قبل از آمدن گواردیولا در سیتی حضور داشته و اکنون هم در این تیم بازی می کند. دی بروینه فصل قبل توانست با 
منچسترسیتی قهرمانی در سه گانه را به دست آورد. او هم تمام افتخارات را با سیتیزن ها به دست آورده و شاید همین موضوع باعث شود که او از این تیم 

جدا و در سال های پایانی فوتبالش راهی لیگ عربستان شود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب مستأجر
کتاب مســتأجر بــا عنــوان اصلــی Le Locataire نام 
رمانی طنز، سورئال، ســیاه و صد البته تکان دهنده از 
نویسنده فرانسوی، رولان توپور می باشد. کتاب درباره 
مرد جوانی به نام »ترلکوفســکی« اســت که به دنبال 
آپارتمان جدیدی برای سکونت می گردد ولی هنگامی 
که کمی از ســکونتش در آپارتمــان می گذرد، متوجه 
اتفاقاتی مشکوک و رفتارهای عجیب و غریب از سوی 
همسایگانش می شود تا این که فکر می کند همسایگان 
در حــال پی ریزی توطئه ای علیه جان او هســتند. روا 
اســت اگر بخواهیم به طنز بودن داستان شک کنیم، 
اما جای هیچ شــکی در سیاه و تکان دهنده بودن رمان 
نیســت. با آن پایان عجیبش که آدمی را در تعلیق نگه 
می دارد، همانند دیگر آثار »گروتسِک« که مخاطب را 
میان »خندیدن« و »وحشــت کردن« و یا میان »مضحک بودن« و »ســیاه بودن محتوا« معلق نگه 
می دارد. این رمان برای اولین بار در ســال ۱۹۶۴در فرانســه چاپ شد. رولان توپور برای بیان عقاید 
و انتقادهای بی رحمانه اش، تنها به نوشــتن رمان اکتفا نکرد و علاوه بر نویســنده بدبین فرانســوی 
که »هرچند کنترل مغزش را داشــت، اما دســت هایش در اختیار اهریمن بود« به عنوان تصویرگر، 
کاریکاتوریســت و نقاش فرانسوی نیز شناخته می شود. رولان توپور سراجام در ۵۹ سالگی و پس از 
چند روز بیهوشی درگذشت ولی »ترلکوفسکی« )شخصیت اصلی کتاب مستأجر( تا به الان مشغول 
مرگ و متولد شــدن مکرر خود است. داستان »مستأجر« حول محور »ترلکوفسکی« می گردد. مرد 
جوانی که در آستانه بیرون انداخته شدن از خانه اش است و به دنبال آپارتمان جدیدی می باشد. مردی 
که وقتی »آپارتمان« جدیدی را برای ســکونتش پیدا می کند، به مذاکره با »موسیو زی« – صاحب 

خانه – می پردازد و مسیو زی شرایط بسیار سخت اجاره دادن آپارتمانش را برای او ذکر می کند:

بیلی وایلدر
بیلی وایلدر  ) ۱۹۰۶ –۲۰۰۲( کارگردان، فیلم نامه 
نویس و روزنامه نگار بوده است. او در طول فعالیت 
سینمایی خود که از دهه ی سی میلادی آغاز کرد، 
۶۰ فیلم را کارگردانی کرد. او یکی از رکوردداران 
جایزه ی اسکار است. وایلدر را یکی از مهم ترین 
کارگردانان عصر طلایی هالیوود می دانند. از مهم 
ترین ســاخته های وایلدر که محبوبیت بی اندازه 
ای در بین عموم مردم و صاحب نظران ســینما 
داشــته می توان از فیلم های آپارتمان، سانست 
بولوار، بعضی ها داغش را دوست دارند و شاهدی 
برای تعقیب نام برد. موفقیت عمدهٔ وایلدر پس از 
حضور او در هالیوود در ســال ۱۹۳۳ آغاز شــد و 
اولین اثر مهم او در سال ۱۹۳۹ با فیلم نیمه شب 
رقم خورد که برای اولین بار نامزد اســکار بهترین فیلم نامه شد. پس از آن، موفقیت های 
بعدی وی با فیلم نامه آثار پرفروشــی چون طلوع را متوقــف کن و آتیش پاره ادامه یافت 
و دو بار دیگر نامزد اســکار بهترین فیلم نامه شــد، اما همچنان در کسب آن ناموفق ماند. 
بیلی وایلدر در ساخت بیش از ۶۰ فیلم مشارکت داشت و ۲۷ فیلم را کارگردانی کرد. اما 
عمده شــهرت او بخاطر هفت شاهکارش: غرامت مضاعف، سانست بولوار، بعضی ها داغشو 
دوســت دارن، آپارتمان، شــاهدی برای تعقیب، تکخال در حفره و ایرما خوشگله است. 
وایلدر پس از اولین تجربه کارگردانی اش با فیلم بزرگ تر و کوچک تر، شهرت جهانی خود 
را با ســاخت فیلم غرامت مضاعف در ســال ۱۹۴۴ رقم زد که نامزد بهترین کارگردانی و 
بهترین فیلم نامه اســکار شد. دو ســال بعد، وایلدر با فیلم تعطیلات ازدست رفته توانست 
سرانجام جایزه اسکار بهترین کارگردانی و بهترین فیلم نامه را به دست آورد.این کارگردان 
و فیلم نامه نویس سرشــناس در سال ۱۹۵۱ با فیلم سانست بلوار، برندهٔ بهترین فیلم نامه 
شد، اما در کسب اسکار بهترین کارگردانی، ناکام ماند. وایلدر در ادامه با فیلم تک خال در 
حفره اگرچه به موفقیتی در گیشه نرسید، اما شهرت خود را افزایش داد و بار دیگر نامزد 

اسکار بهترین فیلم نامه شد.

فرهنگ

در همــه عرصه ها فعــال بود؛ هنرمنــدی که از هر 
انگشــتش به معنــای واقعــی یک هنــر می بارید. 
نویسنده ای قَدَر و بازیگری فوق العاده، صدای منحصر 
به فردش از اولین های دوبله کشورمان است. مرتضی 
احمدی، پیشکســوت هنرهای نمایشی سال هاست 
جــای خالی اش در هنر حس می شــود. او که متولد 
پاییــز بود، در آخرین روز پاییز ســال ۹۳ و همزمان 
با شــب یلدا برای همیشــه رفت.به گزارش ایســنا، 
امروز ـ ۱۰ آبان ماه ـ ســالروز تولد مرتضی احمدی، 
هنرمند پیشکسوت کشورمان است. تولد این هنرمند 
فقید بهانه ای شــد تا هنرش در کشورمان را بار دیگر 
مرور کنیم.زنده یاد احمدی ۹ سال پیش در سن ۹۰ 
سالگی از دنیا رفت. او آنقدر در همه هنرها قدر و جزو 
اولین ها بود کــه نمی دانیم با چه عنوانی بخوانیمش.

مرتضی احمدی در تئاتر، ســینما، تلویزیون، رادیو و 
دوبله یکی از بهترین ها بود.او یک سال قبل از درگذشتش، مهمان ایسنایی ها شد و از تجارب ۹۰ 
ساله اش گفت. با وجودی که اواخر عمرش به سختی راه می رفت اما با مهربانی دعوتمان را پذیرفت 
و قبول کرد که مهمانمان شود.گله هایش زیاد بود اما مهربان و در شرایط سخت تا پایان عمرش 
لبخند بر لب داشــت. حتی تصویر روی سنگ قبرش هم با خنده است. او پرسپولیسی متعصبی 
بود و می گفت تلویزیون را فقط به خاطر پخش مسابقات فوتبال و کُشتی  است که می بیند.از بین 
همه هنرهایی که رد پای مرتضی احمدی در آنها دیده می شود اما هنر پیش پرده خوانی و دوبله 
برایش چیز دیگری بود و خودش می گفت که پیش پرده خوانی برایش شــهرت زیادی آورد. او در 
خاطراتش بیان کرده بود که پیش پرده خوانی زمینه ای برای حضورش در رادیو و تئاتر بود. احمدی 
درباره علاقه اش به هنر دوبله برایمان خاطرات زیادی تعریف می کرد و می گفت از اولین دوبلورهای 

این مملکت است.

حتی عکس روی سنگ قبرش هم 
می خندد!
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کناره گیری موقت ستاره تیم ملی والیبال آمریکا
حال  در  که  دیفالکو  توری  ایسنا،  گزارش  کرد.به  اعلام  آمریکا  والیبال  ملی  تیم  در  حضور  از  را  موقتش  کناره گیری  دیفالکو  توری 
ندارد رو  پیش  مسابقات  برای  کشورش  والیبال  ملی  تیم  در  حضور  به  تمایلی  فعلا  کرد  اعلام  می کند  بازی  ژاپن  لیگ  در  حاضر 

او درباره دیدار با لهستان در نیمه نهایی المپیک که منجر به شکست یانکی ها شد نیز گفت: نیمه نهایی بازی های المپیک یکی از تلخ ترین 
اتفاقات من در سال های اخیر بوده است. ما در آن بازی خیلی خوب بازی کردیم، در یک ست آن ها را نابود کردیم و ست بعدی را 
باختیم. بازی پنج سته شد و در نهایت باختیم. این یک ضربه بزرگی برای ما بود. خیلی آن شکست ناراحت کننده بود.  این سخت ترین 
شکستی بود که من به عنوان یک بازیکن والیبال تجربه کردم.  خانواده ام هم در سالن بودند و تلخی این شکست برای من دو چندان شد

ورزشی
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